

管弦乐总谱

# 卡玛林斯卡亚幻想曲

格林卡作曲



人民音乐出版社

PDG

## 关于《卡玛林斯卡亚幻想曲》

俄罗斯作曲家格林卡（Михаил Иванович Глинка，1804—1857）的管弦乐作品《卡玛林斯卡亚幻想曲》在俄罗斯古典音乐中占据着重要的地位，被认为是一部典范之作。

从18世纪末叶开始，俄罗斯便处于民族意识不断觉醒的时代，俄罗斯的文化发展也进入了一个新的历史时期。在音乐艺术上试图创造出具有民族风格的俄罗斯音乐成为当时进步音乐家们的一个主要课题。作曲家格林卡为解决这一问题做出了卓越的贡献，他的创作，在内容和艺术表现手法上高度概括，在形象的刻划和音乐语言的运用上接受了优秀的俄罗斯民间音乐和欧洲古典音乐的传统，从而树立了一种典型的俄罗斯风格。《卡玛林斯卡亚幻想曲》集中体现了格林卡的一些重要的创作特征，这首规模不大的管弦乐作品，在表现人民生活，运用民间音乐素材，乐曲结构形式和管弦乐配器法等各方面都为后来俄罗斯作曲家提供了宝贵的经验。

这首乐曲采用俄罗斯民间广泛流行的婚礼歌和卡玛林斯卡亚舞曲为主题加以变奏、发展写成，在曲式上可分析为双主题的变奏曲，即所谓二重变奏曲的结构。抒情、优美的民歌《婚礼》是变奏曲的第一主题（总谱第11小节至第17小节）和作为第二主题的、欢乐的民间舞曲《卡玛林斯卡亚》（总谱标号③之前6小节起，共6小节半）无论在音乐性格、体裁、结构、调式色彩等方面都形成强烈对比。这两个主题的变奏整组交替，配合发展，构成一幅鲜明的俄罗斯民间风俗场景的图画。

变奏曲的两个主题都有自己的引子，第一主题的引子是以取自主题本身的一个基本动机发展而成，情绪饱满、有力，它同时

也即是全曲的前奏（总谱第1至第10小节），突出了俄罗斯人民的豪迈性格。自第二主题的第九变奏起（总谱标号⑥之前6小节）引入第一主题音调，在第十变奏中则已清晰出现第一主题的开始部分（总谱标号⑥），然后再进行第一主题的继续变奏（即第一主题的第四变奏，总谱标号⑦之后第七小节，速度标记 *Poco meno mosso*）。自第二主题的第十九变奏起（总谱标号⑪）已具有终曲性质，在音调和织体方面都逐渐综合了第一主题的若干因素。第一主题的第四变奏和第二主题的第十四变奏（总谱标号⑨）含有主题分别再次陈述的意味，这再次陈述也近似于两个主题的分别再现。这里有一个值得注意的现象：如果将这两个对比主题的关系与传统奏鸣曲式中主部、副部的主题关系相比较，便很容易发现它们之间有很多相似之处，再考虑上述这两个主题类似再现的处理，在再现时第一主题保持原调而第二主题改变了调性。这一切清楚地使这首二重变奏曲带有了若干奏鸣曲式结构的特点，奏鸣曲式结构原则渗入变奏曲式之中，帮助了乐曲的交响性的发展。

全曲的变奏手法是在主题结构和曲调基本不变的基础上进行的（只在少数变奏中有较自由的处理），管弦乐配器的变化在全曲变奏手法中起着巨大的作用。

《卡玛林斯卡亚幻想曲》被认为是俄罗斯第一部民族的交响音乐作品，柴科夫斯基说：所有的俄罗斯交响音乐作品都是从《卡玛林斯卡亚》中孕育出来的。

吴祖强

管弦乐总谱

# 卡玛林斯卡亚幻想曲

〔俄〕格林卡作曲

人民音乐出版社

一九七八年·北京

卡玛斯卡幻想曲

(拉赫马尼诺夫作曲)

人民音乐出版社出版

(北京朝内大街166号)

新华书店北京发行所发行

北京胶印二厂印刷

850×1168毫米 32开本 31面乐谱 1.125印张

1978年5月北京第1版 1978年5月北京第1次印刷

书号：8026·3413 定价：0.22 元

# 卡玛林斯卡亚幻想曲

НАМАРИНСКАЯ

ФАНТАЗИЯ

на темы песен свадебной и плясовой

格林卡

М. ГЛИНКА  
(1804-1857)

Moderato ma energico M.M. d=84

*Moderato ma energico M.M. d=84*

Violini I

Violini II

Viole

Violoncelli

Contrabbassi

*Commodo*

*pp*

*pp*

*pp*

*pp*

## 婚礼歌《从山上，从高高的山上》

A musical score page featuring ten staves of music. The top section includes staves for Bassoon (B FL), Oboe (O Ob.), Clarinet (E CL.), Bassoon (B Pno.), Trombone (t Cor.), Trombone (B Tr-be), Trombone (Tr-me), Timpani (Tim.), and Cello (Vcll). The bottom section includes staves for Double Bass (Vcll II), Viola (Vlo), Cello (Vcll), and Double Bass (C-bass). The music is labeled with dynamic markings such as *debole e compasso* and *rit.* The score is set against a background of vertical bar lines.

Musical score page 5, featuring a system of ten staves for various instruments. The top section includes staves for 2 Flutes, 2 Oboes, 2 Clarinets, 2 Bassoons, Bassoon, Trombones, Trombone Bass, and Timpani. The bottom section includes staves for Violin I, Violin II, Viola, Cello, and Double Bass. Measure numbers 1 and 2 are indicated above the staves. Dynamics such as  $p$ ,  $f$ , and  $mf$  are present throughout the score.

Musical score page 6, featuring six systems of music. The instruments listed on the left are: 2 Fl., 2 Ob., 2 Cl., 2 Bas., 2 Cor., Tr.-bas., Timp., Violin I, Violin II, Viola, Cello, and Double bass. The score includes dynamic markings such as  $\text{f}$ ,  $\text{p}$ , and  $\text{ff}$ . Measure numbers 1 and 2 are indicated above certain measures. Measures 1-3 show woodwind entries, followed by a bassoon solo in measure 4. Measures 5-6 show brass entries, followed by a timpani solo in measure 7. Measures 8-9 show string entries, with a forte dynamic in measure 9.

## Allegro moderato M.M. d=116

2 Fl.

2 Ob.

2 Cl.

2 Fag.

2 Cor.

2 Tr. be.

Tr. sub.

Timp.

This section of the musical score includes parts for two Flutes, two Oboes, two Clarinets, two Bassoons, two Horns, two Trombones, one Bass Trombone, and Timpani. The instrumentation is divided into two staves. The top staff contains Flute, Oboe, Clarinet, and Bassoon parts. The bottom staff contains Horn, Trombone, Bass Trombone, and Timpani parts. The score is set in common time (indicated by 'd') at a tempo of 116 beats per minute. Dynamics such as 'pp' (pianissimo) and 'p' (piano) are indicated above the staves. Measure numbers 1 through 10 are present above the top staff, and measure numbers 11 through 18 are present above the bottom staff.

## Allegro moderato M.M. d=116

Vn.II

Vn.II

V-le

Vc.elli

C-bass

This section of the musical score includes parts for two Violins, one Viola, one Cello, and one Double Bass. The instrumentation is divided into two staves. The top staff contains Violin II, Viola, and Cello parts. The bottom staff contains Violin I and Double Bass parts. The score is set in common time (indicated by 'd') at a tempo of 116 beats per minute. Dynamics such as 'p' (piano), 'mf' (mezzo-forte), and 'poco a poco' (gradually) are indicated above the staves. Measure numbers 1 through 10 are present above the top staff, and measure numbers 11 through 18 are present above the bottom staff.

## 舞曲(卡塔林斯卡亚)

Musical score for strings and basso continuo. The score consists of five staves: Violin I (V.I), Violin II (V.II), Viola (V.c), Cello (C-cell), and Double Bass (C-bass). The key signature is F major (one sharp). The music features eighth-note patterns in measures 1-4, followed by a dynamic change to *p* (pianissimo) in measure 5. Measure 6 begins with a descending eighth-note scale. Measures 7-8 show eighth-note patterns again.

B

Musical score for strings and basso continuo, continuing from section A. The staves are the same: V.I, V.II, V.c, C-cell, and C-bass. The key signature changes to D major (two sharps). Measures 1-2 show eighth-note patterns. Measure 3 begins with a descending eighth-note scale. Measures 4-5 show eighth-note patterns again.

Musical score for strings and basso continuo, continuing from section B. The staves are the same: V.I, V.II, V.c, C-cell, and C-bass. The key signature changes to D major (two sharps). Measures 1-2 show eighth-note patterns. Measure 3 begins with a descending eighth-note scale. Measures 4-5 show eighth-note patterns again.

Vn.II

Vn.II

Vn.II

V.Io

V.celli

C.bass

Vn.II

*spicato*

4

Vn.II

Vn.II

V.Io

V.celli

C.bass

Vn.II

Vn.II

Vn.II

V.Io

V.celli

C.bass

2 Fl.

2 Ob.

2 Cl.

2 Bass.

2 Hrn.

2 Tr.-bo.

Tromba

Tim.

Cello

Viol II

Viol I

Vio

V-cell.

C-bass

2 Fl.

2 Ob.

2 Cl.

2 Bass.

2 Cor.

2 Drums

Trom.

Vcl. I

Vcl. II

Vla

Vcl. II

Cbass.

5

pizz.

pizz.

pizz.

pizz.

pizz.

5

This page contains ten staves of musical notation. The instruments are grouped by staff: woodwind (two flutes, two oboes, two clarinets, two bassoons), brass (two cors, one trumpet), and strings (two drums, one trumpet, three cellos/piccolos). Measure 5 begins with a dynamic of *pizz.* for the cellos and piccolo. Measures 6 through 9 show various rhythmic patterns for the woodwinds and brass, with dynamics including *pizz.*, *mf*, and *f*. Measure 10 concludes with a dynamic of *pizz.*

Musical score page 12, featuring a system of ten staves. The instruments listed from top to bottom are: 2 Fl., 2 Ob., 2 Cl., 2 Bassoon, 2 Pno., 2 Cor., 2 Tr. br., Tr. ue. b., Tim., Vn. I, Vn. II, V. le., V. celi., and U. bas. The score includes dynamic markings such as *mf*, *f*, *p*, *sf*, and *spicato arco*.

[6]

2 Fl.

2 Ob.

2 Cl.

2 Fag.

2 Cor.

2 Tr. b.

Tr. sub.

Timp.

V. al I

V. al II

V. lo

V. cel I

C. bass

Fl.

2 Ob.

B Cl.

B Pic.

2 Cor.

2 Tr. ba.

Tr. ab.

Timp.

Vn I

Vn II

Vcl

V-cell.

C-bass

pizz.

pizz.

ARCO

ARCO

ARCO

ARCO